
اخبارخبر كوتاه
قاضی زاده هاشمی عنوان کرد:

مدیرعامل جدید فساد درپرسپولیس راتایید کرد

مهدی تررابی: لطفا فیلم ها و صدای من را رو كنید

حسینی: انگار نه انگار به فینال آسیا رسیده ایم

فقط روی پرسپولیس نظارت وجود دارد

یک  انتخاب  به  اشاره  با  مجلس  نماینده 
حراستی برای مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس گفت: 
ایشان در بدو ورود به این مسئولیت وجود فساد در 

این باشگاه را تایید کردند.
جعفر  پنجشنبه  روز  جوانان  و  ورزش  وزارت 
سمیعی مدیرکل حراست این وزارتخانه را که هیچ 
باشگاه  به عنوان مدیرعامل  فوتبالی نداشت  سابقه 
پرسپولیس انتخاب کرد که با واکنش های مختلفی 

مواجه شد.
این مورد  سید احسان قاضی زاده هاشمی در 
مورد  در  روز  چند  این  در  که  اعتراضاتی  گفت: 
برای  ورزش  وزارت  حراست  مدیرکل  انتخاب 
مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس شد برای من جالب 
بود که اعلام کرده می خواهد فساد را در این باشگاه 
از بین ببرد. در این اظهار نظر ایشان اول تایید و 

اقرار کرده که در این باشگاه فساد وجود دارد.
وی ادامه داد: دومین نکته این است که ایشان 
و  بوده  وزارتخانه  این  حراست  مدیرکل  قبلًا  که 

باشگاه یک جز از این وزارت بوده و زیر نظر وزارت 
ورزش بوده است، پرسش این است که در این چند 

سال چه عملی انجام داده و چه نظارتی داشته است 
چرا که وظیفه مبارزه با فساد بر عهده حراست آن 

دستگاه است.
شورای  مجلس  در  فریمان  مردم  نماینده 
باشد  حراستی  ایشان  اینکه  با  ما  افزود:  اسلامی 
مشکلی نداریم چرا که قبلًا هم مدیرانی بودند که 
کوچک تر  باشگاه های  در  اینها  اما  بودند  حراستی 
بعد  و  می کردند  اندوزی  تجربه  و  می کردند  کار 
یهویی  اینکه  نه  پرسپولیس  باشگاه  در  می آمدند 

وارد مدیرعاملی این باشگاه شوند.
برای  مدیرعامل  انتخاب  مورد  در  وی 
که  تعهدی  اساس  بر  گفت:  استقلال  باشگاه 
وزارت ورزش داده است باید تا دو تا سه هفته 
که  شود  انتخاب  باشگاه  این  مدیرعامل  آینده 
ورزشی   - اقتصادی  مدیری  باید  می کنم  تاکید 
حاشیه ای  اتفاقات  این  شاهد  ما  که  باشد 

نباشیم. پرسپولیس  باشگاه 
قاضی زاده هاشمی که با برنامه تهران بیست 
تلویزیون صحبت می کرد در مورد حضور آقازاده های 

ورزشی گفت: این را بعداً صحبت خواهیم کرد.

مهدی ترابی اما بعد از فسخ قراردادش و در برابر 
ابهامات و سوالات زیادی که وجود داشت سکوت کرد. 
او که چندی قبل به طور رسمی به تیم العربی قطر 
پیوست بعد از بیش از دو ماه سکوت در گفت و گویی 
از  درباره جدایی اش  داشته  با همشهری ورزشی  که 

پرسپولیس صحبت کرده است:
شروع  پرسپولیس  از  جدایی ات  نحوه  -از 
شکل  جدایی ات  دارند  اعتقاد  خیلی ها  کنیم. 
خوبی نداشت و باعث ناراحتی و اعتراض شدید 

هواداران شد. در این خصوص صحبت می کنی؟
به  و  می گویید  شما  که  است  همین  ظاهر  به 
شکل خوبی از پرسپولیس جدا نشدم ولی واقعیت چیز 
دیگری است. همیشه آنطور نیست که هرچه رسانه ها 
پرسپولیس  محترم  هواداران  که  آنطور  و  می گویند 
همه  نمی خواهم  هم  من  باشد،  درست  می گویند 
واقعیت ها را بگویم. شاید من هم از فلان آدم یا فلان 
مسئول ناراحت باشم ولی پرسپولیس را دوست دارم 
بزنم  حرف  تیمم  پشت  عنوان  هیچ  به  نمی خواهم  و 
چون اعضای تیم را مثل خانواده  خودم می دانم. مردم 
بدانند  را  این  بهتر است  و هواداران عزیز پرسپولیس 
که از حقیقت جدایی من تا دروغ هایی که برخی به آن 
دامن می زنند و از زبان من می نویسند، فاصله از زمین 
من  زبان  از  چیزی  هر  رسانه ای  هر  است.  آسمان  تا 
نوشته، دروغ است مگر اینکه صدای من یا تصاویری از 

حرف زدنم داشته باشد.
با  ترابی  مهدی  می گویند  خیلی ها   -
دیگر  برای  را  راه  قراردادش  یکطرفه  فسخ 
فوتبالیست ها هم باز کرد تا آنها با وجود داشتن 
این موضوع  قرارداد، تیم هایشان را ترک کنند. 

را قبول داری؟
اصلا اینطور نیست. اول این را بگویم من به خاطر 
آن 8 درصدی که همه جا اعلام کردند فسخ نکردم. 
این طلب داشتم ولی هیچ وقت  از  بیشتر  من خیلی 
در این خصوص صحبتی در رسانه ها یا جاهای دیگر 
برابر  را  بازیکنان  دارند  دوست  برخی  ندادم.  انجام 
هواداران قرار دهند و این کار را با دروغ و دامن زدن 

به یک سری مسائل انجام می دهند. این را هم بگویم 
که احساس کردم برخی افراد در باشگاه صحبت هایی 
اغراق  با  را  دادم  انجام  آنها  با  به صورت خصوصی  که 
قشنگی  کار  این  که  می دهند  مجازی  فضای  تحویل 
نیست. آنها می خواهند بازیکنان را برابر هواداران قرار 
از  قبل  می توانستم  بودم  پول  دنبال  اگر  من  دهند. 
بازی با سایپا )آخرین بازی لیگ( و  یا قبل از دربی 
قراردادم را فسخ کنم و به همین قطر بیایم. آن زمان 
پیشنهاد خیلی بهتری از تیم الدوحیل داشتم که همه 
به خاطر  فقط  من  بودند.  گرفته  قرار  جریان  در  هم 
زمان  آن  بمانم،  پرسپولیس  در  داشتم  دوست  اینکه 
با سایپا می توانستم  از بازی  به قطر نیامدم. من قبل 
قراردادم را فسخ کنم که این کار را نکردم ولی هیچ 
وقت به خودم اجازه نمی دهم سر هواداران پرسپولیس 

که همیشه حمایتم کردند منت بگذارم.
چرا  و  چگونه  که  می دهی  -توضیح 

قراردادت را فسخ کردی؟
بیان نشد. فکر  واقعی  به صورت  این موضوع هم 
می کنم حدود 2 یا 3ماه قبل به باشگاه نامه فرستادم 
که قراردادم قبل از بازی با سایپا می تواند فسخ شود 
ولی باشگاه از این نامه هیچ جا صحبت نکرد. این نامه 
در باشگاه است و می توانند آن را منتشر کنند. باشگاه 
نداد. من حتی  نامه نشان  این  عکس العملی در مورد 
یک روز هم مدیر برنامه هایم را به باشگاه فرستادم تا 
حضوری با مسئولان پرسپولیس بگوید که با توجه به 
بند فلان، قرارداد ترابی فسخ می شود و مراقب باشید 
این اتفاق رخ ندهد. البته بحث من پول نبود و فقط 

انتظار احترام را داشتم که این احترام را ندیدم.
-برخی از بازیکنان ایرانی در این سال ها با 
تیم های عربی، ترجیح دادند  از  وجود پیشنهاد 
را  کار  این  چرا  تو  بروند.  اروپا  به  کمتر  پول  با 

نکردی؟ آیا پیشنهادی از اروپا نداشتی؟
پیشنهاد بود ولی فقط در فکر و ذهن من این بود 
که از پرسپولیس جدا نشوم ولی اتفاقات را طوری رقم 
زدند که جدا شوم. آن پیشنهادی که قبل از اتمام لیگ 
رسید خیلی بهتر بود و می توانستم همان زمان جدا 

شوم ولی ماندم تا ببینم باشگاه چه تصمیمی می گیرد 
که درنهایت این اتفاقات رخ داد.

ولی  داشتی  اروپایی  پیشنهاد  گفتی  -تو 
توضیح زیادی در این خصوص ندادی؟

که  گفتم  برنامه هایم  مدیر  به  ولی  بود  پیشنهاد 
مقطع  آن  در  و  بمانم  پرسپولیس  در  دارم  دوست 
بود  این  قسمت  حال  هر  به  شوم.  جدا  نمی خواستم 

که بمانم.
روزنامه ها  از  یکی  در  تو  از  قولی  -نقل 
آزادسازی  بند  پول  است  قرار  که  شد  منتشر 
را که در قراردادت با پرسپولیس گنجانده شده 
بود را خودت به این باشگاه بدهی. این موضوع 

حقیقت دارد؟
رسانه ای  شیطنت های  همان  از  دقیقا  هم  این 
هدفمند  شیطنت  این  کردم.  اشاره  آن  به  که  است 
القا کنند که  است و می خواهند به هواداران و مردم 
من به باشگاه بدهکار هستم ولی اینطور نیست و من 
به باشگاه پرسپولیس بدهکار نیستم. حتی مبلغ خیلی 
متأسفانه  ولی  دارم  طلب  پرسپولیس  از  هم  زیادی 
برخی شیطنت می کنند. ما قرار بود در مورد این طلب 
با باشگاه صحبت کنیم ولی اینطور شیطنت کردند که 

اصل قشنگ نبود.
پرسپولیس  با  و  بمانی  نداشتی  -دوست 

قهرمان آسیا شوی؟
به خوبی  می شناسند،  مرا  نزدیک  از  که  آنهایی 
می دانند که چقدر دوست داشتم بمانم ولی اتفاقات را 
طوری رقم زدند که من جدا شوم. الان در پرسپولیس 
نیستم ولی دلم با این تیم است. دوست دارم این تیم 
در  واقعا  پرسپولیس  شود.  برتر  لیگ  و  آسیا  قهرمان 
بالایی  فنی  کیفیت  که  داد  نشان  آسیایی  بازی های 

دارد.
دست  از  را  زیادی  بازیکنان  -پرسپولیس 
دارد.  هم  محروم  چند  آسیا  فینال  برای  و  داده 
فکر می کنی در این شرایط پرسپولیس قهرمان 

آسیا شود؟
نیست  متکی  خاصی  بازیکن  به  پرسپولیس 

باکیفیت  همه  که  گرفته  هم  جدیدی  بازیکنان  و 
و  بچه ها  تلاش  با  و  خوب  تیم  این  با  قطعا  هستند. 
کادر، می توانند دوباره برای کشور افتخار کسب کنند. 
امیدوارم پرسپولیس با دعای مردم قهرمان آسیا شود.

حاشیه های  با  که  رسول پناه  -درخصوص 
زیادی از پرسپولیس جدا شد چه صحبتی داری؟

و  ندارم  صحبتی  رسول پناه  آقای  مورد  در  من 
روز  یک  شاید  کنم.  باز  را  مسائل  همه  نمی خواهم 

بیشتر درخصوص این مسائل صحبت کنم.
-حتما می دانی که هواداران پرسپولیس به شدت 

از شجاع خلیل زاده هم ناراحت هستند؟
شجاع در پرسپولیس خیلی زحمت کشید و هر 
را  نگذاشت. من نمی توانم شجاع  بازی کرد کم  وقت 
گرفته  تصمیمی که  مورد  در  قطعا  او  و  قضاوت کنم 

است، توضیح خواهد داد.
-چرا پروسه عقد قراردادت با العربی تا این 
حد طولانی شد؟ آیا این خبر حقیقت داشت که 
تیم قطری برای عقد قرارداد با تو تردید داشت؟
هم شیطنت  زمینه  این  در  و  نبود  اینطور  اصلا 
شد. من بعد از حضور در قطر باید 2هفته در قرنطینه 
می ماندم و لیگ قطر هم تعطیل شده بود. هیچ مشکلی 

وجود نداشت و من حتی با تیم تمرین می کردم.
سطح  در  شما  تیم  قدرت  می دانی  -حتما 
الدوحیل و السد نیست. فکر می کنی بتوانی در 

العربی خودت را نشان دهی؟
خوبی  عملکرد  که  می کنم  را  تلاشم  همه 
و  ایران  فوتبال  برای  خوبی  نماینده  و  باشم  داشته 
خوبم  عملکرد  با  دارم  دوست  باشم.  پرسپولیسی ها 
همیشه  که  باشم  پرسپولیسی ها  سربلندی  باعث 
و  است  خوب  هم  تیم  فنی  کیفیت  کردند.  حمایتم 

امیدوارم قدرت تیم خودمان را نشان دهیم.
شدی.  هم  مصدوم  العربی  آخر  بازی  -در 

مصدومیتت جدی است؟
فکر  و  آمده  کش  کمی  کشاله ام  نمی کنم.  فکر 
میادین  به  تا  دارم  نیاز  زمان  3هفته  2تا  به  می کنم 

برگردم.

کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس گفت: در این چند سال صحبت 
باشگاه  روی  فقط  نظارت ها  این  اما  بوده  باشگاه ها  روی  نظارت  از 

پرسپولیس است و انگار روی کار بقیه باشگاه ها نظارتی نیست.
پرسپولیس  تیم  وضعیت  آخرین  درباره  حسینی  جلال  سید 
پیش از آغاز بیستمین دوره لیگ برتر اظهار داشت: کار نه فقط برای 
پرسپولیس بلکه برای همه تیم ها سخت است. از طرفی در این چند 
سال فشار زیادی روی پرسپولیس وارد شد و کمتر کسی فکر می کرد 
عملکرد  چنین  بتوانیم  گوناگون،  هجمه های  و  فشار  همه  این  با  که 
درخشانی داشته باشیم. پس از این چند سال موفقیت، فشار زیادی از 

بیرون از مجموعه باشگاه به ما وارد شد.
وی افزود: در این چند سال بازیکنان خوب و زیادی از ما جدا 
شدند که امسال اوج آن بود. امسال بازیکنان زیادی از پرسپولیس جدا 
شدند و متاسفانه روند سال های گذشته تکرار شد؛ هرچند که شرایط 
این فصل سخت تر است چرا که بازیکنان بیشتری از ما جدا شدند و 

این مسائل کار را مشکل می کند.
و  مسائل  این  همه  با  داد:  ادامه  پرسپولیس  تیم  کاپیتان 
دهیم  انجام  بزرگ  کارهای  توانستیم  داشت،  وجود  که  سختی هایی 
اما امسال با سال های گذشته متفاوت است. با وجود همه فشارها و 
هجمه هایی که به ما وارد شده کادرفنی و بازیکنان کار خودشان را 
موفقیت کسب  بیشتر  انگار هر چه  اما  رفتیم  آسیا  فینال  به  کردند. 
کردیم، هجمه های بیشتری به ما وارد شده است که این مسائل کار را 

سخت می کند. متاسفانه مشکلات زیادی داریم.
اما  شدند  جدا  ما  از  فصل  این  خوبی  بازیکنان  افزود:  حسینی 
حل  مسائل شان  راحت تر  خیلی  دیگر  تیم های  از  برخی  می بینیم 
دو سه سال  این  در  را  درآمدزایی  بیشترین  اینکه  با وجود  می شود. 
بازیکنان پرسپولیس رسیده و  به  اما کمترین دریافتی  اخیر داشتیم 
هرچه بیشتر تلاش کردیم، بیشتر ضربه خوردیم. از طرف دیگر افرادی 
بوده و هستند که هر چه خواستند صحبت کردند و حرف هایی زدند 

تا به ما هجمه وارد کنند. همه می بینند که چه کمک هایی به برخی 
از تیم ها شده و چه پول هایی به آنها رسیده است.

بازیکن  تیم ها  همه  از  بیشتر  تیم ها  این  کرد:  خاطرنشان  وی 
خیلی  و  کنند  می  جذب  می خواهند  که  را  بازیکنی  هر  می گیرند، 
راحت بازیکنان سابق خود را برمی گردانند. در این چند سال صحبت 
باشگاه  روی  فقط  نظارت ها  این  اما  بوده  باشگاه ها  روی  نظارت  از 
پرسپولیس است و انگار روی کار بقیه باشگاه ها نظارتی نیست. نظارت 
داشتن خیلی هم اتفاق خوبی است و ما از آن استقبال می کنیم اما نه 

اینکه این موارد فقط برای پرسپولیس وجود داشته باشد.
اثبات  قابل  کاملا  ها  حرف  این  داد:  ادامه  پرسپولیس  کاپیتان 
است. امیدوارم مدیران گذشته و فعلی باشگاه بگویند که چه فشارها و 
نظارتی روی پرسپولیس بوده است تا همه متوجه این موضوع بشوند. 
باشگاه ها  این  باشگاه ها چنین نظارتی نیست.  اما روی بقیه  در عمل 
هر زمان خواستند بازیکنان گرانقیمت جذب کردند اما برای ما این 

مسائل امکان پذیر نیست.
حسینی اضافه کرد: در این سه سال برای دومین بار است که به 
فینال لیگ قهرمانان آسیا می رویم اما انگار نه انگار. چرا این مشکلات 
برای پرسپولیس وجود دارد؟ چرا سایر تیم ها اگر مشکلی هم دارند 
خیلی راحت تر مشکلات شان حل می شود؟ در این چند سال هر چه 

بیشتر تلاش کردیم، بیشتر ضربه خوردیم و این اصلا خوب نیست.
برتر  لیگ  اول  قرار است در هفته  با سایپا که  بازی  وی درباره 
برگزار شود توضیح داد: سایپا تیم خوب و جوانی است که  بیستم  
و  موفقیت  برای  اما  است  کرده  بازی  توان  با همه  ما  مقابل  همیشه 
کسب سه امتیاز تلاش می کنیم. با این همه کار سخت است. اگر از 
من بپرسید باید بگویم امسال همه بازی ها سخت و مشکل خواهد بود 

و بازی آسان دیگر وجود ندارد.
کاپیتان پرسپولیس درباره حضور در فینال لیگ قهرمانان آسیا 
که کمتر از ۵۰ روز دیگر در دوحه قطر برگزار خواهد شد و اینکه به 

عنوان کاپیتان تیم چقدر به قهرمانی در این مسابقات امیدوار هستی 
اظهار داشت: کادر فنی و بازیکنان تا اینجا تلاش خود را کردند که 
به این جایگاه رسیدیم اما گاهی کار از دست ما خارج می شود. باید 
ببینیم در آینده چه اتفاقاتی رخ خواهد داد اما برای بازی فینال واقعاً 

دشواری های زیادی پیش روی ماست.
امیری،  وحید  آل کثیر،  عیسی  پهلوان،  احسان  افزود:  حسینی 
بهترین  از  تا  چند  وقتی  نداریم.  همراه  را   ... و  زاده  خلیل  شجاع 
کادر  می شود.  قبل  از  مشکل تر  کارتان  نباشند  شما  همراه  بازیکنان 
تا  را کرده  را پشت سر گذاشته، همه تلاشش  روزهای سختی  فنی 

پرسپولیس به موفقیت برسد اما باید پذیرفت که کار آسان نیست.
وی در ادامه گفت و گو با رسانه رسمی باشگاه پرسپولیس درباره 
بازی تدارکاتی با گل گهر اظهار داشت:  بازی بسیار پر فشاری برای 
هر دو تیم بود. اصولاً تیم های آقای قلعه نویی قلدر هستند و پر توان 
ظاهر می شوند. بازی دیروز هم برای هر دو تیم بازی سختی بود و فکر 
می کنم هم ما و هم گل گهر محک جدی برای این بازی خوردیم. در 
کل به نظر من این است که این بازی بسیار مفید بود و امیدوارم که 

اثرات آن را در لیگ برتر ببینیم.

نامجویانی که در استقلال نامدار شدند
استقلال از جمله باشگاه هایی است که اگر بحث 
بازیکن سازی را به صورت جدی دنبال کند، با توجه به 
پتانسیل هواداران میلیونی که در سراسر کشور دارد، 
بدون شک  می تواند هر فصل چند بازیکن جدید به 
فوتبال ایران معرفی کند )دقیقاً مانند پرسپولیس( اما 
متأسفانه مدت هاست بحث فوتبال پایه ای در برخی 
تیم های پرطرفدار ما مهجور  مانده و به وضوح شاهد 
به  می دهند  ترجیح  پرسپولیس  و  استقلال  هستیم 
جای بازیکن سازی، سراغ بازیکنان ساخته شده توسط 
سایر باشگاه ها بروند و آنها را با ارقام گزاف به جمع 
نفرات شان اضافه کنند. البته با این وجود باز هم طی 
ادوار برگزار شده رقابت های لیگ برتر شاهد معرفی 
به عنوان پدیده   بازیکن توسط استقلال  شدن چند 
فرصت  همین  از  استفاده  با  که  مهره هایی  بوده ایم. 
حتی  و  برسانند  ملی  تیم  به  را  خودشان  توانستند 
مجال حضور در جام جهانی  را نیز به دست  آورند روی 
همین اصل نگاهی به مهم ترین پدیده های معرفی شده 
به فوتبال ایران توسط استقلال طی فصول گذشته 
کرده ایم تا ببینیم آیا این فصل هم در استقلال از این 

خبرها می شود یا نه؟
سنگربان لاغراندام

به  استقلال  که  هنگامی   82 سال  پاییز  در 
مهمانی سپاهان رفته بود، حضور یک سنگربان گمنام 
و لاغراندام در ترکیب ثابت آبی پوشان تهرانی باعث 
قلعه نویی  امیر  شد.  تیم  این  هواداران  اغلب  تعجب 
سرمربی وقت استقلال از وجود یک چهره جوان به 
نام »وحید طالب لو« استفاده کرده بود و پرویز برومند 
پل  مسابقه  همان  کرد.  نیمکت نشین  را  سرشناس 
توانست  کم کم  و  شد  آرزوهایش  به  وحید  رسیدن 
پیراهن شماره یک استقلال را مال خود کند. در واقع 
شاید بتوان گفت طالب لو اولین پدیده معرفی شده 
تلقی  برتر  لیگ   برگزاری  تاریخ  در  استقلال  توسط 
می شود. سنگربانی که توانست به جام ملت های آسیا و 

جام جهانی  هم برسد.
ستاره ای به نام جباری

در جدال رفت استقلال مقابل پرسپولیس در فصل 
8۵-8۴ یک بازیکن فوق العاده تکنیکی به مرد شماره 
یک خط میانی آبی ها بدل شد و نقش مؤثری در پیروزی 
آن روز استقلال ایفا کرد. جوانک ترکه ای به نام مجتبی 
جباری که خیلی زود کمربند خط میانی استقلال را به 
طور کامل در اختیار خود گرفت و به یکی از بهترین های 
البته  شد.  بدل  گذشته  سال   3۰ طی  ایران  فوتبال 
متأسفانه مصدومیت های متوالی و گاهی اوقات هم برخی 
تصمیمات خاص موجب شد تا این بازیکن در تیم ملی 
به حقش نرسد. این نکته را نیز نباید از نظر دور کرد که 
جباری یک فصل قبل از همان مسابقه ای که تعریفش را 
کردیم، جزو مهره های کلیدی ابومسلم محسوب می شد 
و قبل از بازگشت مجدد به استقلال نیز انصافاً بازیکن 
بسیار خوبی بود ولی واقعیت امر این است که فوتبالش از 
سال 8۴ در استقلال به مراتب بهتر دیده شد و باید او را 

نیز در زمره پدیده های آبی لیگ برتر قرار داد.
شادمانی فرشید

اوقات  اسماعیلی  فرشید  برای   ۹۴ سال  پاییز 
فوق العاده خوبی بود. این بازیکن در آن مقطع چهره ای 
گمنام تلقی می شد که توسط مهدی رحمتی به پرویز 
مظلومی سرمربی وقت استقلال معرفی شد و در جدال 
مقابل سپاهان جزو ترکیب ثابت آبی ها به میدان رفت. 
نمایش  بر  علاوه  مسابقه  همان  در  اسماعیلی  اتفاقاً 
فوق العاده، موفق به گلزنی هم شد و جای پایش را در 
ترکیب اصلی استقلال محکم کرد. فرشید اسماعیلی 
یکی از پدیده های فصل ۹۵-۹۴ بود اما سیر صعودی اش 

در فصول بعد شیب بسیار ملایمی پیدا کرد.
محرومیت ارزشمند

استقلال در هفته های پایانی فصل ۹۶-۹۵ به حکم 
فیفا محروم شد و پنجره نقل و انتقالاتی این باشگاه مسدود 
اعلام گردید )دقیقاً مانند همین وضعیتی که در حال حاضر 
به آن دچار شده است( به همین خاطر علیرضا منصوریان 
بیشتر  خود  نام  جویای  و  جوان  بازیکنان  از  شد  مجبور 
استفاده کند و اتفاقاً ماجرا برای استقلال فوق العاده هم خوب 
شد! همان محرومیت زمینه ساز حضور یک هافبک گمنام 
به نام »امید نورافکن« در وسط زمین را فراهم کرد و این 
بازیکن که در آن مقطع عضو تیم ملی جوانان کشورمان 
نیز بود، در دور برگشت فصل مورد نظر نمایش فوق العاده 
خوبی ارائه کرد به طوری که توانست زمینه برای لژیونر شدن 
خودش را نیز فراهم کند. البته بعداً میان همین نورافکن و 
برخی استقلالی ها برخوردهای بسیار تندی اتفاق افتاد که 
چند ماه قبل در جریان جدال استقلال- سپاهان نمونه هایی 

از آن را مشاهده کردید.
مردان محبوب منصوریان و شفر

علیرضا منصوریان در هفته های آغازین فصل ۹۶-۹۷ 
به یک بازیکن گمنام ۱۹ ساله میدان می داد. چهره ای تحت 
عنوان مهدی قایدی که انصافاً همان زمان رگه های استعداد 
در وجودش موج می زد. البته سرمربی وقت استقلال عوض 
شد و مدتی پس از روی کار آمدن وینفرد شفر، ماجرای تلخ 
تصادف برای قایدی و خانواده مرحوم شاکر به وقوع پیوست 
تا روند صعودی این بازیکن دچار اختلال شود ولی مهدی 
از ابتدای دوران سرمربیگری استراماچونی مجدداً اوج گرفت 
و حالا جوان اول آبی ها محسوب می شود. از طرف دیگر، در 
همان فصل که شفر به تازگی هدایت استقلال را برعهده 
یک  از  استفاده  بر  این سرمربی  فراوان  تأکید  بود،  گرفته 
مدافع جوان به نام سیدمجید حسینی موجب شد تا کارلوس 
کی روش نیز به پدیده جدید استقلال اعتماد کند و نامش 
را در فهرست مسافران جام جهانی  روسیه قرار بدهد. حالا 
حسینی  لژیونر شده اما حتماً روزهای حضورش در جمع 

آبی ها به عنوان یک بازیکن گمنام را فراموش نکرده است.
صیاد در تور ترک ها

شفر طی دومین فصل حضورش در استقلال مرتب 
روی توانایی یک جوان جویای نام تأکید می کرد و همین 
مسئله موجب شد تا هواداران با اسم »اللهیار صیادمنش« 
آشنا شوند. چهره ای که جوان اول استقلال در فصل ۹8-

۹۷ بود و آن قدر خوب بازی کرد تا استعدادیاب های فوتبال 
ترکیه سراغش آمدند و او را نیز به جمع لژیونرهای فوتبال 
کشورمان اضافه کردند. البته هنوز هم برخی کارشناسان 
معتقدند شاید اگر صیادمنش یک فصل دیگر در استقلال 
باقی می ماند، می توانست به جای فوتبال ترکیه، رهسپار تیم 

بهتری در اروپای غربی شود.
پدیده جدید؟

فصل جدید لیگ برتر به احتمال زیاد کمتر از ۱۰ 
محمود  به  همه چشم ها  حالا  و  می شود  آغاز  دیگر  روز 
فکری دوخته شده تا ببینند آیا استقلال در این دوره نیز 
پدیده ای خواهد داشت؟ بدون شک  اگر قرار باشد نام به 
بازیکنی به عنوان پدیده توسط استقلالی ها مطرح شود، 
باید آن را از میان نفراتی جست وجو کرد که یا طی دو 
ماه گذشته جذب شده اند یا از تیم های پایه ای استقلال 
از  مقطعی  در  فکری  خود  آمده اند.  بزرگسالان  جمع  به 
با  بود که  بازیکنان جوانی  نوعی جزو  به  اوایل دهه ۷۰ 
ببینیم  باید  حالا  شد،  معرفی  ایران  فوتبال  به  استقلال 
خودش هم می تواند در قالب سرمربی، چهره جدیدی را 

معرفی کند یا نه؟

ادامه نظرسنجی های AFC؛
دوپرسپولیسی و یک استقلالی کاندیدای 

بهترین هافبک لیگ قهرمانان آسیا
یک  و  پرسپولیس  فوتبال  بازیکن  دو 
عنوان  کاندیدای کسب  استقلال  تیم  از  بازیکن 
منطقه  در  آسیا  قهرمانان  لیگ  هافبک  بهترین 
آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  هستند.  قاره  غرب 
برترین  انتخاب  برای  خود  نظرسنجی  ادامه  در 
لیگ  در  قاره  این  غرب  منطقه  تیم  بازیکنان 
از مخاطبان خود خواست  امروز  قهرمانان آسیا، 
تا بهترین هافبک لیگ قهرمانان را انتخاب کنند.
به  اقدام  این  از  پیش  آسیا  کنفدراسیون  سایت 
نظرسنجی در بخش دروازه و دفاع کرده بود که 
سعید  و  نعمتی  سیامک  بان،  دروازه  لک  حامد 
نظرسنجی  این  در  پرسپولیس  مدافعان  آقایی 
ایران  بودند. در بخش هافبک هم  انتخاب شده 
سه نماینده دارد؛ دو بازیکن از پرسپولیس و یک 
امروز  از  نظرسنجی که  این  استقلال.  از  بازیکن 
قهرمانان  لیگ  هافبک  بهترین  انتخاب  برای 
از  نیا  کامیابی  کمال  و  رسن  بشار  شده،  آغاز 
شرکت  استقلال  از  قائدی  مهدی  و  پرسپولیس 

داده شده اند.
طبق اعلام سایت AFC این نظرسنجی تا 

یک هفته دیگر ادامه خواهد داشت.

زورگیرها از آنچه فکر می کنید به شما 
نزدیکترند

علی دایی نه اولین چهره مشهوری است که از 
او سرقت می شود و نه آخرین نفر. در همین ایران 
هم مال و منال عادل فردوسی پور را بردند و هم 
به احمدرضا عابدزاده پاتک زدند، هم کت و شلوار 
کی روش را قاپیدند و هم استوک های جواد نکونام 
را! دایی فوتبالیست سرشناس و درخشانی بود که 
اتفاقاً نسل من هم به او افتخار کرد و هم حسابی از 
خجالتش درآمد. وقتی درجام جهانی 2۰۰۰۶ یک 
ضربه سر را به بیرون از چارچوب دروازه آنگولا زد، 
عادل فردوسی پور که یکی از منتقدان زیرپوستی او 
بود، گفت: »اگر دایی ۱۰ سال جوان تر بود این توپ 

را گل می کرد.« ما ریزریز خندیدیم!
انتقاد از دایی آن روزها روی بورس بود. بیشتر 
ما گمان می کردیم که علی دایی حق خیلی ها را 
خورده است. از رضا عنایتی تا وحید هاشمیان و 
آرش برهانی و ... خیال می کردیم بازنشسته شود 
حریفانمان را پرپر می کنیم. گفتیم و نوشتیم که 
توی مشت اش  برانکو  است.  دیکتاتور  و  جاه طلب 
است و اوست که ارنج می چیند و دوستانش را بازی 
می دهد و اصلًا فوتبال بلد نیست و دو تا روپایی 
نمی تواند بزند و شانسی توپ هایش گل می شوند و 
یک تیر برق هم باشد این توپ ها به او می خورد و 
گل می شود و ...ما به عادت شرقی از له کردن کسی 
که یک روز او را به عرش برده بودیم لذت می بردیم. 
خودش هم گاهی پاس گل می داد. با داد و فریاد، با 
اعتراض و چشم غره. لابد پیمانه اش پر می شد ولی 
ما می گفتیم حق ندارد، باید تحمل کند، ما او را 
ستاره و اسطوره کرده ایم و ...  این اولین باری نیست 
که از علی دایی دزدی می شود. یک بار منزلش را 
دزد زد و سال ۹۰ هم وقتی در جاده اصفهان - 
تهران تصادف کرد و بی هوش بود نوشتند که رندانی 
ساعت و پول و دلارهایش را دزدیدند. حتی ماجرای 
گردنبند طلایش هم تازگی ندارد. سال ۹۱۹۱وقتی 
به بیمارستانی در فرمانیه می رفت، دو موتورسوار 
تقلا کردند تا گردنبند او را بدزدند. این بار اما موفق 
پخش  را  او  »نورا«  دخترش  چشم  پیش  شدند، 

زمین کردند، گردنبند را دزدیدند و رفتند.
زورگیرها  طعمه  که  نیست  نفری  اولین  او 
نیستند  شانس  خوش  دایی  اندازه  همه  می شود. 
این  می شوند.  پاره  پاره  تیزی  و  قمه  با  گاهی  و 
است  دردناکی  اتفاق  خشونت آمیز  سرقت  شکل 
که تا مدت ها اثر آن روی روان آدم می ماند. یک 
گردنبند طلا احتمالاً پرکاهی است در میان خرمن 
و  دانشجو  برخلاف  دایی  علی  و  او  دارایی های 
کارگری که گوشی اش را به همین شکل می دزدند و 
ورشکست می شود، بعید است غصه اش را بخورد اما 
نکته آزاردهنده برای من واکنش بسیاری از کاربران 
ریاکاری  اجتماعی است. جایی که  در شبکه های 
یا پیش  ایرانی در پر کردن پرسشنامه  ها  معمول 
چشم دوربین را کنار می گذارند و حرف دلشان را 
می زنند. اینجا برای کسانی که علاقه مند به شناخت 

جامعه هستند یک دانشگاه است.
زورگیری  این  ترسناک  ویدئوی  زیر  برخی 
دایی  است  گرسنه  که  جامعه ای  »در  نوشته اند: 
باید بداند که گردنبند طلای به آن بزرگی دزدها را 
وسوسه می کند، پس خودش مقصر است.«، عده ای 
مزه پرانده اند و با لکنت زبان دایی شوخی کرده اند 
که »گلدنبندم لو دزدیدن!« و عجب استقبالی از 
آن شده!، کسانی نظر داده اند که »وقتی سلبریتی ها 
نتیجه اش  می پیوندند،  اعدام«  به  »نه  کمپین  به 
می شود همین، پس بخورید از آشی که خودتان 
او را رئیس  پخته اید.«، برخی نوشته اند: »نه تنها 
فدراسیون نکردیم که وسط خیابان مال و اموالش را 
دزدیدیم!«، در مورد عدم امنیت در کشور و ... هم 
نظرهای زیادی نوشته اند که اینجا قابل نقل نیست! 
البته که همدردی با او هم بسیار است اما انگار دل 
بعضی ها هم خنک شده است. خوشحال شدن از 
اینکه حالا که من پول ندارم، بگذار از پولدارها هم 
سوخته  دیگران  خرمن  سوخته،  خرمن  بدزدند! 
به زخم دیگران، پهن کردن  لبخند زدن  خواهد. 
روز سراغ  است که یک  برای کسانی  قرمز  فرش 

خود ما هم می آیند. با قمه یا بی قمه!
مرگ،  خبر  یک  زیر  دیگر  روز  دو  ماجرا  این 
دزدی، اختلاس یا یک مکافات دیگر دفن می شود و 
از یاد می رود اما حال همه ما بد است. چه ما که هر 
روز با این خشم اجتماعی چهره به چهره می شویم و 
چه علی دایی که احتمالاً این کامنت ها را می بیند و 
داغش بیشتر می شود که چرا باید بخشی از جامعه آن 
قدر پر از کینه و نفرت شده باشد که با زورگیر همدلی 
کند؟ و چه آنها که بیخ گوشش پچ پچ می کنند که 
در  چی  برای  کشور؟  این  توی  موندی  چی  برای 
ورزقان و کرمانشاه پولت رو خرج می کنی که بعدش 
احضار بشی؟ برای چی هزینه بچه  های بی سرپرست 
رو میدی؟ دست زن و بچه ات رو بگیر برو یه گوشه 
دنیا لذتت رو ببر. جایی که جلوی دخترت با قمه، 
به  نندازن  ازت ندزدن و وحشت  زنجیر گردنت رو 

جون خودت و خانواده ات؟! ول کن ...

خروج زکی پور عاقبت تیم بستن بدون مربی
بخش مهمی از سرنوشت یک تیم در فصل نقل و انتقالات رقم می خورد. 
البته موفق بودن در این بازار الزاماً مترادف با جذب بهترین ها و بمب منفجر 
کردن در فصل نقل و انتقالات نیست. مربیان صاحب ایده ابتدا بضاعت و 
سرمایه فعلی نیروی انسانی را که در اختیار دارند، بررسی می کنند. با نگاهی 
به عملکرد فصل گذشته، نقاط ضعف را شناسایی می کنند و بعد از آن به سراغ 
جذب بازیکنان جدید می روند. نکته مهمی که در فرآیند »تیم بستن« معمولاً 

نادیده گرفته می شود، »بالانس« بودن و نبودن یک تیم است.
شما نمی توانید از تیمی که دروازه بان و مدافعان ملی پوش دارد اما در 
خط حمله، در شمار فقیرترین تیم های لیگ باشد، انتظار قهرمانی داشته 
باشید. همانطور که جذب چندین هافبک تهاجمی و مهاجم درجه یک، بدون 
داشتن نفرات مطمئن در خط دفاعی، معمولاً موفقیتی را نصیب یک تیم 
نمی کند. تیم های موفق، در تمامی خطوط از دروازه بان تا نوک حمله، از نفراتی 
هم سطح سود می برند و حضور بازیکنانی با توانایی های متفاوت، این امکان را 

به مربی می دهد که تاکتیک های متنوعی را در طول بازی به کار ببندد.
یک فاکتور مهم در موفقیت تیم ها، تراکم منطقی نفرات در پست های 
قاعدتاً  که  تیمی  کنید؛  نگاه  گذشته  فصل  در  استقلال  به  است.  مختلف 
می بایست برای قهرمانی می جنگید، هیچ بازیکن جانشینی برای وریا غفوری 
در  مصدومیت  یا  خاطر خستگی  به  استقلال  کاپیتان  وقت  هر  و  نداشت 

دسترس نبود، جناح راست استقلال از کار می افتاد. بسته شدن تیمی که 
با یک مدافع راست تخصصی 33 ساله و بدون هیچ جانشین مطمئنی به 
لیگ می آید، فقط و فقط یک دلیل داشت؛ ساختار استقلال در آغاز لیگ 
نوزدهم، قبل از استخدام استراماچونی پایه ریزی شده بود و این تیم عملًا 
در فصل نقل و انتقالات، مربی مشخصی نداشت. در طول فصل گذشته، هر 
وقت وریا قادر به حضور در ترکیب اصلی نبود، علی دشتی یا محمد دانشگر 
در پست غیرتخصصی به کار گرفته می شدند و احتمالاً امیرحسین کارگر که 
بسیار جوان است، در تمرینات به حدی باکیفیت نبوده که هیچ کدام از مربیان 

استقلال، حاضر به استفاده مداوم از او نشدند.
با داستان هایی که جزئیات آن را همه می دانیم و نیازی به تکرار آن 
نیست، استقلال امسال هم در فصل نقل و انتقالات، بدون مربی بود و برای 
دومین سال پیاپی، اغلب خریدهای جدید صرفاً با نظر مدیران سابق و بدون 
هیچ استراتژی مشخصی به تیم پیوستند. این عجیب ترین اتفاق ممکن در 
فوتبال است که مربی یا مدیر ورزشی یک باشگاه، مسئول بستن تیم نباشد. از 
طرفی، خود مدیران استقلال هم مطمئن نبودند توانایی حفظ کدام بازیکنان 

سال گذشته را دارند و صرفاً بر اساس احتمالات به بازار پا گذاشتند.
همانی  مشخص،  فکری  پشتوانه  بدون  و  بی دلیل  خریدهای  نتیجه 
است که در یکی، دو روز گذشته در استقلال دیدیم. میلیچ قصد دارد به 

دیروز  همین  تا  و  داشت  قرارداد  که  هم  زکی پور  میلاد  برگردد،  استقلال 
یکی از باسابقه های تیم محسوب می شد، متین کریم زاده قبل از استخدام 
محمود فکری خریده شده بود و قطعی شدن حضور محمد نادری، به یکباره 
استقلال را صاحب ۴ مدافع چپ کرد! این نکته را هم اضافه کنید که در 
شرایطی خاص، عارف غلامی هم توانایی بازی کردن در این پست را دارد و در 

بدبینانه ترین حالت، دو نفر در این پست مازاد هستند.
در تیمی که مربی، نفر اول و مسئول اصلی فعالیت ها در فصل نقل و 
انتقالات باشد، با وجود میلیچ و زکی پور، استقلال اساساً نیازی به خرید مدافع 
چپ جدید نداشت. اگر مربی از کیفیت بازی های سال گذشته زکی پور )که 
فصل موفقی را سپری نکرد( رضایت نداشت، استقلال می توانست قبل از 
اینکه بقیه تیم ها خریدهای خود را انجام دهند، او را به عنوان یک گزینه برای 
فروش یا معاوضه به سایرین پیشنهاد کند. این اتفاق حتی می توانست همزمان 
با مذاکره با محمد نادری باشد اما کسی به ترافیک بیش از حد استقلال در 
سمت چپ خط دفاعی توجهی نداشت. ضمن اینکه جذب متین کریم زاده 
که جوان بسیار مستعدی است ولی احتمالاً زیر سایه مدافعان نامدارتر باقی 
می ماند، از ابتدا ضرورتی نداشت اما هیچ کدام از این حالت ها اتفاق نیفتاد، 
انتقالات  چرا که در تیم بدون مربی، استراتژی مشخصی در فصل نقل و 

وجود نداشت.
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